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 Драги ученици, 

Од првог разреда до сада учите српски језик и доста тога сте 

научили. Верујемо да сте заволели овај предмет и открили сву лепоту 

српског језика и књижевности. У наставку вашег образовања свакодневно 

ћете откривати нове тајне и богатити своје знање из ове области.

Овим уџбеником, кроз четири поглавља: Језик, Књижевност, 

Изражавање и стварање и Медијска култура, обухваћен је комплетан 

наставни план и програм за шести разред основног осмогодишњег 

образовања, односно седми разред деветогодишњег основног образовања. 

Уз одговарајуће садржаје дате су и адекватне фотографије, табеле, 

графикони и илустрације да бисте их лакше упамтили и савладали. 

Јер, веома је важно да знате како сваки човек говори и пише. По томе се 

препознaје његова личност и његова језичка култура, што је огледало 

опште културе.

Надамо се да ћете уз стручну помоћ ваших наставника и својим 

самосталним и истраживачким радом успети у томе. Будите вредни и 

истрајни и успех неће изостати.

Много среће у савладавању језичких изазова желе вам

                                                                                               Аутори



РАДУЈ СЕ, РАДУЈ СЕ, ДЕТЕ

Радуј се, радуј се, дете,

 у свету сваког тренутка 

лепота нека се роди,

час цвет црвен у шуми,

 час облак на води.

У свету сваког тренутка 

понека радост заблиста, 

сад полет у срцу младу, 

сад роса на длану листа.

У свету сваког тренутка

 топлота нека нас згреје,

 час материнске су руке,

 час у родном крају стреје.

 Радуј се, радуј се, дете!

Десанка Максимовић



АУ ШТО ЈЕ ШКОЛА ЗГОДНА

Ау што је школа згодна,

лечи лењост и самоћу,

ко да ми је кућа родна,

штета што не ради ноћу!

Кад нисам у својој школи,

мене моја душа боли,

нема оне дружине,

да делимо ужине.

Ау што је школа сјајна,

у клупама пар до пара,

сваки шапат, свака тајна,

једну нову љубав ствара.

Кад нисам у својој школи,

мене моја душа боли,

нема оне с киком

коју не дам ником!

Љубивоје Ршумовић



Увек ћу хвалити свој матерњи Језик. 
Говорићу њиме колико год буде 

Трајало моје постојање и разапињање мог трошног тела.

,,Матерњи језик”- Зоран М. Мандић



Ј Е З И К
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ПОРЕКЛО СРПСКОГ ЈЕЗИКА
На основу научних сазнања сматра се да су данашњи Словени живели као један 

народ на истом простору - прапостојбини која се простирала од Балтика на северу и 
Карпата на југу. Говорили су истим језиком који се данас назива прасловенски језик.

Услови живљења и вести о надоласку Хуна вероватни су узроци њихове велике 
сеобе, која је трајала веома дуго од II до VII века у три правца: исток, запад и југ.

Тако су настале три групе словенских народа: Источни Словени (Руси, Белоруси, 
Украјинци), Западни Словени (Пољаци, Чеси, Словаци и Лужички Срби) и Јужни Словени 
(Срби, Хрвати, Словенци, Македонци, Бугари и Црногорци).

Током сеоба и после тога Словени су говорили језиком понетим из прапостојбине. 
Али, нове средине и нови народи - суседи учинили су своје тако да су почели међусобно 
да се удаљавају, па самим тим и језик.

Тако се прасловенски језик распао на три групе словенских језика – 
источнословенску, западнословенску и јужнословенску. Тим групама припадају следећи 
књижевни језици.

руски 
белоруски 
украјински 
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Источнословенска

пољски
чешки
словачки
лужичкосрпски

Западнословенска 

Јужнословенска српски
хрватски
бугарски 

  македонски
  црногорски
бошњачки
старословенски
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О пореклу свих словенских језика из прасловенског језика потврђују многе сличне 
речи које су у употреби у нешто измењеном облику.

На основу речи може веродостојно да се закључи чиме су се бавили Стари 
Словени. Наводимо нека од тих занимања. Да су се бавили земљорадњом доказују речи: 
жито, раж, просо, тиква, рало, срп, мотика, коса... ; сточарством: крава, бик, коњ, овца, 
јагње, коза, стадо; риболовом: риба, сом, клен, удица...; воћарством: јабука, шљива, 
крушка, вишња, орах... 

ПРАСЛОВЕНСКИ И СТАРОСЛОВЕНСКИ ЈЕЗИК

Доласком на нове територије Словени су били изложени разним притисцима 
околних народа, пре свега на верском и културном плану. Најтеже је било Западним 
Словенима. У то време долази и до стварања првих словенских држава.

Зато је кнез Растислав, владар Велике Моравске (данашња Чешка) затражио 
од византијског цара да му пошаље људе који ће 
ширити хришћанску веру на словенском језику. Године 
863. византијски цар шаље солунску браћу Ћирила 
и Методија чија ће мисија бити изузетно значајна и 
допринеће ширењу, не само хришћанске вере, већ и 
писмености уопште.

Да би што пре и лакше остварили своју мисију, 
Ћирило и Методије су превели црквене књиге на 
словенски језик. Своје преводе писали су новим писмом 
које се разликовало од грчког. Ту прву словенску азбуку 
створио је Ћирило. Названа је глагољица. (Назив долази 
од глагола глагољити - говорити).

Тако је настао први словенски књижевни језик 
касније назван старословенски језик, који се проширио 
по читавом словенском свету. Преведена је са 
хебрејског језика и света књига - Библија. Занимљиво 
је да је старословенски језик био трећи језик на свету 
на који је преведено Свето писмо.

Крајем IX века ученици Ћирила и Методија 
створили су друго словенско писмо - ћирилицу. Све 
што је српска култура створила, а писмом сачувано, 
ћирилицом је писано. Свако слово у ћирилици имало је 
своје име. Од назива прва два слова аз и буки изведен 
је назив азбука.



10  

АЗБУКЕ
Ћирилица је била 

једноставније писмо од глагољице. 
Имала је много више слова од 
данашње ћирилице. Временом је 
ћирилица, иако се писало и једним 
и другим писмом, потпуно потиснула 
глагољицу. Сви најстарији сачувани 
споменици писани народним или 
књижевним језиком, из периода 
12. века писани су ћирилицом, која 
постаје српско традиционално и 
национално писмо, што остаје до 
данас.

Правопис старословенског 
језика се разликовао од данашњег. 
При писању речи нису одвајане једна 
од друге, реченице нису обележаване 
великим почетним словом и није било 
тачке на крају реченице. Такав начин 
писања назива се континуирано 
писање.

У старословенском језику нису 
употребљаване цифре (римске и арапске) за означавање бројева, већ су слова имала 
бројну вредност.

  
  Мали је број старословенских књига написаних и сачуваних на српском тлу. 

Помињемо  две књиге и то:

1.  Маријино јеванђеље, четворојеванђеље писано глагољицом. Има 174 листа. Чува се 
у Москви. 
2.  Темнићки натпис, писан је ћирилицом и чува се у Народном музеју у Београду.

 
Старословенски језик, који се употребљавао на територијама на којима су 

живели Словени, под утицајем народних 
говора, почео је да трпи одређене 
промене.

Већ у 11. веку замењен је 
различитим варијантама књижевног 
језика који се назива црквенословенски. 
Те се варијанте називају - редакције 
или рецензије. Српска редакција овог 
књижевног језика назива се српско-
словенски језик. Овај језик био је у 
употреби све до почетка 18. века када га 
замењује рускословенски језик, односно 
руска варијанта црквено-словенског 
језика, а разлог је, што су се српски 
свештеници школовали у Русији и што су Сл. Мирослављево јеванђеље
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Срби доводили руске учитеље и служили се руским штампаним књигама.

Последњи у низу ових књижевних језика код Срба био је славено-српски или 
славјаносербски.

Велика реформа коју је спровео Вук Караџић довела је до увођења народног 
језика у књижевност.

Латиница је латинско писмо удешено за наш језик. Употребљава се као општи 
назив за све врсте писма којима се служе разни народи који су преузели латинско писмо 
и прилагодили га гласовним потребама својих језика.

Савремена писма

Основ савремене европске писмености чине три писма - грчко, латинско или 
латиничко ( латиница ) и  ћирилско или ћирилично (ћирилица). И ћирилица и латиница 
су током векова мењане, реформисане, дотериване за потребе нашег језика.

Најзначајније реформе извели су Вук Караџић у ћирилици и Људевит Гај у 
латиници. Оне су данас у употреби.

Ћирилица је најсавршеније писмо на свету.

ЧУДОТВОРАЦ ИЗ ТРШИЋКОГ ГНЕЗДА

Брци му се низ прса просули,
пламте очи испод дугих веђа,
умно теме фес црвени чува.
а фрак црни повијена леђа.

Синуо је из маглине густе
са тридесет сребрнастих звезда
и на штули  отишo у бајку
чудотворац из тршићког гнезда.

Он је Српство извео из мрака
и спасао од вековних мука.
Српски род ће вечно спомињати
Славно име бесмртнога Вука!

                                    Благоје Рогач
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Ф О Н Е Т И К А
(Део науке о језику који проучава гласове и њихове промене)

ГОВОРНИ ОРГАНИ
Човек је најсавршеније биће у природи, захваљујући своме уму и говору. Једино 

човек има развијене органе за изговор гласова.

Органи који учествују у стварању гласова зову се говорни органи.

На датом цртежу могу да се виде који су то органи.

Гласови се стварају радом говорних органа 
на следећи начин: приликом издисаја ваздух из 
плућа пролази кроз бронхије и душник и долази у 
гркљан. У гркљану се налазе гласне жице (гласнице) 
које се затежу и опуштају. Ако су затегнуте, под 
утицајем говорне струје затрепере и том приликом 
се ствара одређена врста звука који долази у усну 
дупљу. Језик је најпокретљивији говорни орган који 
мења свој положај и долази у додир са осталим 
органима у усној дупљи. Ту настају гласови.

Гласови су најмање говорне јединице од 
којих настају речи.

Сами гласови немају значаја али се помоћу њих остварују разлике у облицима и 
значење речи. Нпр.Следеће речи се разликују само по једном гласу: сат, мат, рат, рој, пој 
итд.

Да закључимо и упамтимо: 

Говорни органи су: плућа, 
душник, гласнице (гласне 
жице), језик, задње (меко) 
непце, предње (тврдо) 
непце, зуби, усне, усна 
дупља и носна дупља.
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Слово је писани знак којим се записује глас. 
У нашем језику сваком гласу одговара по једно 
слово. Захваљујући Вуку Караџићу српски језик има 
најсавршеније писмо на свету.

ПОДЕЛА ГЛАСОВА
При проласку кроз уста ваздушна струја излази слободно, или наилази на 

препреке. На основу тога извршена је подела гласова. Они се деле на: 

а) самогласнике 

б) сонанте 

в) сугласнике (консонанте).

САМОГЛАСНИЦИ
(вокали)

Изговарај певушећи ове стихове:

Чуо сам како пчелица зуји,

кад мед из цвета кроз њу проструји.

Покушај да први стих изговориш на слогове.

 Чу-о сам ка-ко пче-ли-ца зу-ји.

Изговарај слогове али тако да крајње гласове отпеваш. Прати кретање говорне 
струје. Ослушкуј звучање појединих гласова.

При изговору гласова: А, Е, И, О, У ваздушна струја слободно пролази кроз усну 
дупљу. Том приликом гласне жице јако трепере. Могу да се певају и звуче као тонови. 
Због тих особина ови гласови се називају самогласници или вокали.

Има их пет. Сваки слог мора да има неки 
самогласник који је носилац слога.

Носилац слога је самогласник – сам или 
у комбинацији са једним сугласником или више 
њих. Нпр.. у–че-ник...

Носилац слога може бити и сонант – 
нарочито сонант р. 

Нпр.: ср-це, прст, црн, рт, тврд, рђати, 
врх, . р–ва–ти се, по–р–ва–ти се, за–р-ђати

... сугласник р врши функцију самогласника и носилац је слога. Такво р назива се 
слоготворно р.

Упамти! 

Глас је артикулисани звук у 
говору, а слово је знак којим 
се глас записује.

Упамти! 

Слог је скуп гласова 
који се изговара једним 
отварањем уста.



14  

У неким речима страног порекла носиоци слога могу бити и сонанти л и н.  Нпр.: би-ци–
кл, Њу-тн.

Вежба: а) У песми ,,Самогласници”  пронађи све самогласнике. Све речи у првом стиху 
подели на слогове. Одреди границу међу слоговима. Шта можеш да закључиш? Где се 
она налази?

САМОГЛАСНИЦИ

Шта ће гласовима пасти на памет,

Између суботе и наредног петка?

Хоћеш ли бити нагнут или наднет,

Ако се провалија отвори испочетка?

У граду у коме боравиш већ подуже

Бајке и шале ничему не служе.

Можда речи нешто могу да ти пруже,

Крикни, нек се самогласници одуже.

Симон Симоновић

б) Брзалице су кратке народне умотворине и служе деци да се забављају и кроз игру и 
такмичење увежбавају правилан изговор појединих гласова и тежих сугласничких група.

в) Одреди слоготворно р у следећим пословицама и брзалицама:

Рђа једе гвожђе, а нерад човека.

На врх  брда врба мрда. 

Црн јарац црном трну црн врх гризе, не гризи ми црни јарче црном трну црн врх.

Птрптрпковић птрптрче с птрптрпковићима, птрптрпковици.

Пронађи и запиши неку брзалицу. Играј се са својим друговима и другарицама, говорећи 
брзалице.

СОНАНТИ (гласници)

 Другу групу гласова чине сонанти или гласници. Приликом њиховог изговора 
пролаз ваздушној струји је слободнији упркос малим препрекама. Гласне жице увек 
трепере и чују се тонови праћени шумом. По звучности и по слободнијем пролазу 
ваздушне струје сонанти су сродни самогласницима.

Сонанти у српском језику су:  в, р, ј, л, љ, м, н, њ. Има их осам.
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СУГЛАСНИЦИ 
(консонанти)

Издвоји гласове који се налазе на почецима слогова у наведеном стиху: Чуо сам 
како пчеле зује.

Покушај да их отпеваш, а онда одговори на следећа питања:
Да ли при њиховом изговарању гласовна струја слободно пролази кроз усну 

дупљу? Где она наилази на препреке? Шта се при томе чује: тонови или шумови? Шта си 
закључио(ла)?

Гласови ч, с, м, к, п, л, ц, з, ј не могу да се певају. Изговарају се кратко и говорна 
струја наилази на потпуне или делимичне препреке. Сви гласови који се тако изговарају 
зову се сугласници или консонанти. 

У  српском језику има 25 сугласника и 5 самогласника.

ПОДЕЛА СУГЛАСНИКА
Сугласници се деле по: звучности и месту изговора (творбе). 

Врсте сугласника по звучности

Самогласници су најзвучнији гласови. При њиховом изговарању гласне жице 
изразито трепере.

Другу групу гласова по звучности чине сонанти или гласници. То су гласови при 
чијем стварању ваздушна струја, која је покренула гласне жице, слободније пролази, упркос 
препрекама на које наилази у устима. Неометани проток струје и звучност главна су црта 
која их чини сличним самогласницима. Сонанти у српском језику су: в, р, ј, л, љ, м, н, њ.

У групи сугласника има два низа: звучни (када је шум праћен тоном) и безвучни 
(који су чист шум). Постоје парови звучних и безвучних шумних сугласника, при чему 
шумни сугласници: ф, х, ц немају своје звучне парњаке.

Звучни б д г џ ђ з ж - - -

Безвучни п т к ч ћ    с ш ф х ц

Вежба за самостални рад

� У стиховима из песме „Језик рода мога” Петра Прерадовића

„Зуји, звечи, звони, звучи

шуми, грми, тутњи, хучи.

То је језик рода мога...”

пронађи све сонанте, звучне и безвучне сугласнике.

� Шапући звучне сугласнике. Шта си приметио? 

� Изговарај поједине парњаке: Б-П; Д-Т и одреди место њиховог изговора. 
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ПОДЕЛА СУГЛАСНИКА ПО МЕСТУ ИЗГОВОРА
Већ знамо да при изговарању сугласника говорна струја наилази на препреке у 

усној дупљи. Сугласници се изговарају у тренуцима када ваздушна струја савлађује или 
нагло уклања те препреке. Дакле, према месту изговора (творбе) сугласници се деле на: 
двоуснене, уснено-зубне, зубне, надзубне, предњонепчане (који могу бити тврди и 
меки) и задњонепчане.  

Подела сугласника по месту изговора приказана је у следећој табели:

дво-
уснени

уснено-
зубни зубни над-зубни предњонепчани задњонепчанитврди меки

шумни 
сугласници б, п ф д, т, ц,

з, с
џ, ч,
ж, ш ђ, ћ г, к, х

сонанти м в н, л, р ј, љ, њ

Вежба: 1. Изговарај сугласнике по азбучном реду и одређуј какав је који по месту 
изговора. 

Вежба 2. Изговарај брзо следеће брзалице: 

На врх брда врба мрда. 

Лежи куја жута украј жута пута. 

На кантару катран, кантар мери катран. 

Раскиселише ли ти се опанци. 

Црн јарац црном трну црн врх гризе, не гризи ми црни јарче црном трну црн врх

ГЛАСОВНЕ ПРОМЕНЕ
Треба знати да се при грађењу речи или при њиховој промени гласови нађу у 

међусобном додиру и да утичу једни на друге. Том приликом се догађају различите 
гласовне промене. Неке од њих су се извршиле у давној прошлости, а неке се врше и 
данас, али увек када се испуне одређени услови. Погледајте неке примере.

„ Збогом песме, збогом коло,
збогом момци наоколо,
збогом кито мома млади
збогом грожђе, збогом виногради.“

                                               Бранко Радичевић
                                     
„ Гробље ј’ земља ком се ходи...“

                            Ј.Ј.Змај

„ Помози, Боже, да роди варени боб.“

„ У ропству се родих, у ропству живјех у ропству, вајме и умрех.“

                                                                      Петар Кочић                      
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Издвојимо истакнуте речи: момци, грожђе, ропству, гробље, Боже...

Реч момци у номинативу једнине гласи: момакмомкимомци

                                               к испред и је прешло у ц

грозд + је  гроздје  грозђе  грожђе

                                                   дају нови глас ђ     з је прешло у ж

                                     роб + ство  робство  ропство

                                                                б испред с је прешло у п

                                     гроб + је  гробје  гробље

                                                                 ј је прешло у љ

                                     бог – вокатив гласи боге  боге  боже 

                                                                г је прешло у ж

 У свим овим речима извршене су неке промене гласова.

Оваквих промена има више и то су:

- једначење сугласника по звучности,

- једначење сугласника по месту творбе 
(изговора), - палатализација,

- сибиларизација, 

- јотовање,

- непостојано а,

- промена л у о,

- губљење сугласника и 

- асимилација и дисимилација.

Упамти! 

Смењивање гласова у речи 
при промени облика или 
при грађењу речи назива 
се гласовна алтернација 
. (реч алтернација долази 
од латинске речи alterna-
Ɵ on што значи: промена, 
мењање).
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ЈЕДНАЧЕЊЕ СУГЛАСНИКА ПО ЗВУЧНОСТИ

„Научио је ткаљу да не кида потку, али је учинио да се не ишчупају 

народни изданци, не пресахну почела и искони“.

Из „ Службе Светом Сави“

Матија Бећковић

- Рече: „Збогом !“- и оде.

„Смењују стрелце, отпуштају  војнике, а и нас каткад 

хвата зебња пред сан“.

 Љубомир Симовић

„ Кашика звекну о камен, одскочи, направи још два-три скока па се умири.

Подсети ме да ти донесем књигу.

„ Марко за све свадбарину плати...“

народна песма

Узмимо неке од подвучених речи. Од којих речи су настале следеће речи?:

отпуштати и каткад

       од        +    пуштати     одпуштати        отпуштати

                       предлог          глагол              звучно д       је прешло у безвучно т    

                  кад + кад  кадкад  каткад

                  сват   +     ба            сватба      свадба

  коренска реч       наставак за            т прелази у д грађење речи

 Какви су по звучности два издвојена сугласника дп и тб ?

 Да се подсетимо, још једном, на поделу гласова по звучности.

Рекли смо да се деле на звучне и безвучне. Звучни су сви самогласници или вокали и 
сонанти или гласници. У групи сугласника има два низа: 

звучни б г д ђ ж з  џ - - -

безвучни п к т ћ ш с ч ф х ц
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 Шта то можемо да закључимо?

Можемо да закључимо да прави сугласници ( консонанти) имају седам пари гласова у 
којима сваки звучан глас има свог безвучног парњака. Три безвучна сугласника: ф, х, ц 
немају свој парњак.

 Ево још неколико примера: 

а) именица врабац    у номинативу множине гласи 
 врапци врабац    врабци    врапци

б) придев сладак у женском роду гласи слатка  у средњем роду слатко

 сладак  сладка  слатка; на исти начин у средњем роду: слатко

в) топ + џија  топџија тобџија

г) бурек + џија  бурекџија  бурегџија

 Од овог правила правопис српског језика чини изузетке и то:

1. када се сугласник д (звучни) нађе испред с и ш ( безвучни) у писању остаје непромењен 
(председник, градски, судство, одсуство, подшишати, одшетати);

2. у писању ђ остаје непромењено испред наставка – ство (вођство);

3. у случајевима где би промена утицала на промену значења речи (подтекст...);

4. у неким властитим именицама страног порекла и придевима изведеним од њих 

     (Тбилиси, Вашингтон, вашингтонски...).

Вежба за самостални рад:

а) Подвуци речи у којима је извршено једначење по звучности: исток, хлепчић, безбрижан, 
открити, одштампати, драгстор, потпоручник;

б) додај префикс из- испред глагола: пасти, цепати, ковати, цедити, писати...

Које си глаголе добио (ла)?

в) Напиши састав о свом практичном проналаску који ће користити људима у свакодневном 
животу. Наслов одреди сам.

Упамти! 

Гласовна промена прилагођавања сугласника другим сугласницима у оном елементу 
коју чини њихова звучност, односно безвучност назива се једначење сугласника по 
звучности. Када се у речи нађу у додиру два права сугласника различита по звучности, 
први од њих се прилагођава другоме. Једначењем сугласник може прећи само у свој 
звучни, односно безвучни парњак.
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ЈЕДНАЧЕЊЕ СУГЛАСНИКА ПО МЕСТУ ИЗГОВОРА ΈТВОРБЕΉ

Прочитајте пажљиво следеће примере:

„ Домовина се брани лепотом

и чашћу и знањем...“

                    Љубивоје Ршумовић

 С радошћу смо дочекали победу Новака Ђоковића. Било је то велико ишчекивање.
Издвојимо истакнуте речи да бисмо видели како се дошло до тог облика.

част + ју  частју  часћу  чашћу 
                          ћ               ш 

из  +  чекивање  изчекивање  исчекивање  ишчекивање
                                     безвучни              с    ш              звучни 

грозд + је  гроздје  грозђе   грожђе радост + ју  радостју  радосћу  радошћу
                             дј ђ           з  ж                ћ                   ш

Закључујемо да је дошло до једначења.
Ова гласовна промена врши се и када глас  н  у творби речи дође испред двоуснених 
сугласника б и п, онда прелази у м. Нпр..:

          стан +   бен(и)  станбен(и)   стамбени 

          зелен + баћ  зеленбаћ  зелембаћ

     придев    наставак за грађење речи

Може да се поједе једино ако се правилно изговори и напише БОМБОН(А), а никако 
бонбон(а).

Ова се промена не врши код неких сложеница (једанпут, странпутица...).

В е ж б а :

а) Напиши облике инструментала од именица маст и сласт;

б) изговори и напиши деминутив од именице – образ;

в) изведи поступак настанка речи: ношња, пажња, вожња.

г) Пронађи две речи у којима је н прешло у м и две речи у којима промена није извршена.

Упамти! 

Када се у облицима или при грађењу речи сугласници с и з нађу испред предњонепчаних 
сугласника: ђ, ћ, џ, ч, љ, њ, ш и ж онда се они са њима једначе по месту постанка 
(творбе). Једначење се врши тако што  с и з прелазе у себи најсродније предњонепчане 
сугласнике с у ш а з у ж.
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 


 

ПАЛАТАЛИЗАЦИЈА

   Прочитај следеће примере и обрати пажњу на подвучене речи.

- Добар јунак добар сан уснио.

- Од, јуначе, да пијемо вина.

- Слога кућу гради, а неслога разграђује.

-  Кад се сложе и слаби су јаки

-  Није сиромах ко мало има, већ онај ко много жели.

- Ко се задужи брзо осиромаши. 

Упореди облике речи:

                     јунак  јуначе

                     слога  сложе

                     сиромах  сиромаше

У које гласове су прешли задњонепчани сугласници к, г и х ?   Испред којих самогласника 
се извршила та промена?

 Може се видети да су:

К               Ч

Г       Е      Ж

Х               Ш

војник  војнике  војниче

друг  друге  друже
дух  духе душе
Погледајте и ове примере:

јунак – јуначина
слога – сложити, сложен
грех – грешити 

Види се да је промена извршена 

испред гласа и.

НАПОМЕНА!

1. У неким речима палатализација се врши испред вокала а. Нпр.сок – сочан; туга – 
тужан; страх – страшан

2. Палатализација се не врши у присвојним придевима изведеним од личних имена. 
Говори се и пише: Десанка – Десанкин, Лука – Лукин, Олга – Олгин, Тиха – Тихин...

Упамти! 

Промена задњонепчаних 
сугласника к, г и х испред е и и у 
предњонепчане сугласнике ч, ж, ш 
назива се палатализација.

Палатализација се врши испред е у 
наставцима за облик, а испред е и и 
у наставцима за грађење речи.
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3. Код присвојних придева изведених од имена која се завршавају на –ица, уместо ц 
појављује се ч. Нпр.краљица- краљичин, царица – царичин, Марица – Маричин, 
Перица - Перичин. Има примера где ц остаје непромењено и то код хипокористика: 
Јоца – Јоцин, Мица – Мицин...

4.  Увек се ц из основе замењује гласом ч у деминутивима на – ица и – ић.

Нпр.птица- птичица, деца – дечица, зека – зечић, венац-венчић...

Вежба за самостални рад:

1. Напиши вокатив једнине од именица: ученик, вук, друг, Бог, орах.

2. Напиши деминутиве (умањенице) од именица: књига, слика, рука, нога, снаха, коцка.

3. Напиши више изведених речи које су постале од коренских речи лек и дух. Подвуци 
само оне речи у којима је извршена палатализација.

СИБИЛАРИЗАЦИЈА
  

 Упореди именице у номонативу: рука, књига, мука, јунак, орах са њиховим облицима у 
следећим реченицама:

- У руци је држао пуну кашику кајмака.

- То сам прочитао у књизи.

- На муци се познају јунаци.

- Клепећу кости као ораси у празној врећи.

Одговори!

    У које гласове су прешли задњонепчани сугласници к,г,х ? Испред ког самогласника се 
извршила та промена?

             рука  руки  руци

             књига  књиги  књизи

             мука  муки  муци

              јунак  јунаки  јунаци

              орах  орахи  ораси

Упамти! 

Промена задњонепчаних сугласника к г х  испред и назива се сибиларизација. 
Сибиларизацијом к прелази у ц, г у з и х у с.

 


 

                     К                  Ц

                     Г        И        З

                     Х                  С   

4.  Подвуци реч у којој је извршена палатализација: „Човече, пази да не идеш мален 
испод звезда.“       
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Вежба:

Како гласи номинатив множине од следећих именица: војник, корак, излог, подвиг, Влах, 
Чех...

Ваља знати да од овог правила има изузетака:

а) сибиларизације нема у облицима личних имена: Лука - Луки, Анка - Анки, Олга - Олги, 
Зага - Заги, Миха - Михи...

б) када се нађу у групама зг, цк, сх, чк, ћк, тк :   

коцка - коцки, мачка - мачки,

тачка - тачки, мазга - мазги
воћка - воћки, срећка - срећки
лутка - лутки, тетка - тетки...

 У неким речима сибиларизација је могућа, али не и обавезна:

битка - битки/бици,     фреска - фрески/фресци
епоха - епохи/ епоси,    приповетка - приповетки/приповеци( увек без т) 
в) у речима код којих би се променом добило друго значење:

бака - баки                баци - императив од глагола бацити
сека - секи                 сеци - императив од глагола сећи
зека - зеки
дека - деки
· Изузеци су и у следећим случајевима када се к, г,х нађу испред наставка с вокалима е и и:

а) у придевима и заменицама: јаки - јакима ( али и јачим); дуги – дугим - дугих; толики - 
толиким
б) у облицима именица испред наставка – е: слуга - слуге, снаха - снахе, стреха - стрехе;

в) у изведеним придевима, испред наставка - ин : Анка - Анкин, Олга - Олгин, Невенка - 
Невенкин, снаха - снахин...

Вежба за самостални рад:

1. Изговори и напиши номинатив множине од именица: задатак, тренутак, предак.

2. Изговори датив и локатив једнине именица: мајка, рука, влага, нега, нога, сврха.

3. На примерима упореди палатализацију и сибиларизацију: девојка, снага, грех.

Упамти и ово!

Правопис српског језика дозвољава и двојаку употребу: са извршеном променом и 
без ње. Нпр.: загонетка – загонетки - загонеци.

4. Именицу војник напиши у вокативу једнине и номинативу множине. 

Упореди добијене облике.
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ЈОТОВАЊЕ

Погледајте следеће реченице:

Биће, кад на врби роди грожђе.

Најбржи на (пролећном) кросу био је мој млађи брат. Он је виши од мене.

Здравље је највеће богатство.

Весеље је трајало до зоре.

Издвојимо подвучене речи у увим реченицама да бисмо видели како су настале.

     грозд         +                   је                     гроздје     грозђе    грожђе

коренска реч         наставак за                    ђ               ж
                                    грађење речи

брз + ји   брзји   бржи
млад + ји   младји   млађи
здрав + је    здравје  здравље
весел + је   веселје    весеље

На основу ових примера изведите закључак. Био би, да ненепчани сугласници – з, д,  л  
са гласом ј иза себе даје нови непчани сугласник.

   Јотовање се јавља у следећим случајевима:

а) у поређењу придева- у компаративу где је наставак – ји
тврд + ји  тврђи
црн  + ји  црњи
брз  + ји   бржи...

б) у облицима презента глагола: 
писати – пишем
храмати – храмљем
везати  –  вежем...

в) у облицима трпног придева:
радити – рађен
родити – рођен
славити – слављен...

г) у облицима имперфекта:
„О да те тако ја не љубљах жарко...“ 

                       

Упамти!

Гласовна промена код које глас Ј са непчаним сугласником испред себе даје нови 
непчани сугласник назива се јотовање. Назив јотовање долази од гласа ј који се зове 
јота.
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д) при грађењу речи: именица (суфикс – је)
прут – пруће              роб – робље            грм - грмље
корен – корење        сноп – снопље

ђ) у промени именица – у инструменталу једнине именица женског рода које се у 
номинативу завршавају на сугласник ( наставак је – ју ).
глад + ју  глађу       крв- крвљу
смрт  смрћу,            со(л) – сољу...
 
Нпр.:  Слобода је крвљу плаћена.

Упамти!
Јотују се следеће сугласничке групе:
       дј – ђ       лј – љ       тј – ћ
       зј – ж       нј – њ       сј – ш
 
Јотовање је и када се Ј нађе иза уснених сугласника: п, б, в, м и прелази у љ.
       пј – пљ      вј – вљ
       бј – бљ     мј – мљ

Нпр.: Скопје – Скопље
           робје – робље
           грмје – грмље
           здравје – здравље

У књижевном језику (и)јекавског изговора јотују се, у додиру с гласом ј насталим од јота, 
сугласници л и н. Нпр.: љепота ( у екавском: лепота)

                                        њежан ( у екавском: нежан)

Остали сугласници остају непромењени: дјевојка, сјекира, бјежати. Може се чути 
некњижевни облик: ђевојка, ђед...

У савременом српском језику сугласничке групе  сј и зј остају неизмењене.

Пример: клас –класје („О класје моје испод голих брда...)

козје-козји ( козје млеко, козји сир)

пасје-пасји (пасје време, пасји живот)
Задатак за самостални рад
1.  Од основних облика придева: љут, јак, драг, блед, висок, горак – напиши облике 

компаратива.

2.  Од следећих заједничких именица, напиши збирне именице (цвет, лист, камен, посуда, 
кестен).

3.Напиши инструментал једнине од именица памет и вест.
4.   Напиши облике трпног придева од следећих глагола (волети, љубити,бранити, 

погодити, носити, белити).

5.  У следећим стиховима подвуци реч у којој је извршено јотовање и реч у којој то није 
учињено.

„О класје моје испод голих брда,

Мој црни хљебе крвљу поштрапани...“
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НЕПОСТОЈАНО А
„ Ветар је под прозором.

Сећаш ли се ветра који се 
Некад рађао...

Мајка је затворила капке
Под боровима...“

Из песме „ Ветар“ – Ивана В. Лалића
Петар је мој добар друг.
Од Петра, мог доброг друга, добио сам књигу за рођендан.

„ Хеј, момци млади, шта да се ради,

Кад мало село нема џез оркестар“.

Мој брат свира у школском оркестру.

Ако издвојимо подвучене речи:

ветар – ветра – ветрови

капак – капка – капака

Петар – Петра – с Петром

добар – доброг – добри

момак – момци – момака

оркестар – оркестра – оркестру

Може се приметити да се самогласник а који се налази у основном облику губи у већини 
облика те исте речи.

 Појављује се у следећим облицима речи:

а) у номинативу једнине и генитиву множине именица мушког рода:

ловац – ловца – ловци – ловаца

венац – венца – венци – венаца

пас – пса – пси- паса

б) у генитиву множине неких именица женског и средњег рода:

Упамти!

Гласовна промена код које се самогласник а јавља у неким облицима једне речи, док 
га у другим облицима те исте речи нема зове се непостојано а.

Непостојано а се јавља, готово увек, у основи речи између два сугласника – последњег 
и претпоследњег. Треба га разликовати од а које се појављује на крају речи и у 
наставцима.
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девојка – девојке – девојака

битка – битке – битака

писмо – писма – писама

копље – копља – копаља

в) код придева мушког рода у номинативу једнине ( у осталим облицима га нема):

добар – добра – с добрим

вредан – вредни

хладан – хладни

г) у неким глаголским облицима:

рекао – рекли

пошао – пошли

јесам – јесмо

д) у дужим облицима предлога: са (с), ка (к), уза (уз)

Идем у школу са Богданом и Јованом.

Лопта је полетела ка Петру.

Стао је уза зид.

Задатак за самостални рад:

а) предлог с(а) употреби у реченици са одговарајућим падежним обликом 
(инструменталом) именица: брат, сестра, друг;

б) упореди следеће облике речи( по паровима) и уочи две гласовне промене:

      сладак – слатка           предак – претка

      жабац – жапци          гладак – глатко...

 Које си гласовне промене уочио? Објасни их!

в) „Осећам вечерас  док посматрам ласте и пупољке ране...“

Која гласовна промена је извршена у истакнутој речи?
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ПРОМЕНА  Л  У  О
 Обрати пажњу на подвучене речи у следећим реченицама:

Јован је оставио књигу на сто и отишао.

Богдан је узео књигу са стола, и почео да чита.

Милан је редовни посетилац библиотеке.

Разочарани гледаоци су пре времена отишли са стадиона.

 Издвој и упореди подвучене речи:

сто – стола

посетилац – посетиоци

гледалац – гледаоци

Шта си уочио(ла)?

У неким облицима речи налази се глас л, док  га у другим нема. Који се глас појављује 
уместо л у другим облицима?

 Закључујемо да сонант л на крају речи или слога прелази у о. Ова гласовна 
промена настала је пред крај 14. века у новоштокавским говорима српског језика.

   Упамти!

   Ова гласовна промена извршена је у следећим случајевима:

а) у номинативу једнине неких именица:

пепел – пепео, дел – део, петал – петао...

б) у свим облицима једнине радног глаголског придева мушког рода: 

чита(л) – читао,  певал – певао, радил – радио, играл – играо.

в) у именицама које су изведене од радног глаголског придева наставком –ница :

учионица, читаоница, чекаоница, радионица, гостионица...

г) у облицима именица  изведеним од радног глаголског придева суфиксом –лац:

читалац – читаоци – читалаца

гледалац – гледаоци – гледалаца

преводилац – преводиоци – преводилаца

д) у речима изведеним наставком – ба :

деоба, сеоба итд.

 У нашем књижевном језику има доста речи у којима није извршена ова гласовна 
промена:
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а) код изведених именица од радног глаголског придева наставком – ац које имају други 
вокал у слогу испред наставка:

зналац – зналци, неваљалац – неваљалица...

б) код речи домаћег порекла типа: молба, жалба, школски...

в) код одомаћених речи страног порекла: канал, бокал, тунел, фудбал, генерал, маршал...

 Треба знати да у нашем књижевном језику постоје више двојаких облика: со и 
сол, во и вол, соко и сокол, топао и топал.

Задатак:

1) Уочи и објасни по две гласовне промене у следећим облицима: посао – посла ; котао 
– котла. Које су то промене?

2) Напиши реченице у којима ћеш употребити изведене именице од глагола: давати, 
спасити, стварати и бранити.

3) Именице - слушалац, тужилац, бранилац, напиши у номинативу множине. Које сте 
гласовне промене уочили?

АСИМИЛАЦИЈА САМОГЛАСНИКА
У српском књижевном језику у употреби су, као једнако правилни, два низа облика речи. 
Узимамо за пример присвојне заменице: мој, твој и свој. Генитив ових заменица гласи: 
мога, твога и свога. Ови облици су некада гласили: мојега, твојега и својега. Током развоја 
из ових облика прво је испао сугласник ј па су се два самогласника нашла један поред 
другог. Затим се самогласник е  изједначио са сугласником испред себе и прешао у о. 
Добијен је облик са два иста самогласника: моога, твоога,своога. Том приликом долази до 
сажимања( стапања) два иста самогласника у један дуги: мoга, твoга, свoга. Ова промена 
се назива асимилација самогласника. При промени л у о долази до асимилације: сокол 
сокоо  сoко ; стол  стоо  стo ; вол  воо  вo ; сол  соо  сo.

Упамти!

Гласовна промена у току које два суседна гласа ( додирна асимилација), или врло 
близа ( недодирна асимилација) добијају заједничке карактеристике или постају 
идентични, назива се асимилација (изједначавање, једначење) самогласника.

   

 Ова промена се не врши у сложеним речима у којима се први део сложенице 
завршава вокалом о, а други њен део почиње истим: самоодрицање, црноока, поорати, 
поодмаћи...

 У говору се могу чути неправилни изговори радног глаголског придева: пево, ручо, 
писо, ишо, дошо. Правилно је изговарати и писати: певао, ручао, писао, ишао, дошао 
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итд.

Вежба!

а) Напиши радни глаголски придев мушког рода од глагола: доћи, ручати, спавати.

б) Прочитај следеће стихове:

У којим речима је извршена асимилација?

„ О да те тако ја не љубљах 
жарко, 

још би гледo твоје сунце 
јарко,

слушо грома, слушао олују, 

дивио се твојему славују...“

                  Бранко Радичевић

ДИСИМИЛАЦИЈА
При јелу служимо се ножем и виљушком.

Сваког дана играм кошарку с Јованом, Богданом и Милошем.

Подвучене именице у овим реченицама налазе се у инструменталу једнине мушког 
рода са два наставка: - ом и – ем.

У намери да се избегне нагомилавање истих самогласника, настаје разједначавање 
самогласника као што се види у наведеним примерима.

Разједначавање се може видети и код наставака присвојних придева: - ов / - ев.

Нпр.:  Јованов, Милошев, братов, очев.

Упамти!

Дисимилација или разједначавање је фонетска промена која настаје из тежње да 
се избегне нагомилавање истих или сличних гласова ( самогласника и сугласника).



      31

Вежба!

Напиши по два примера у којима ћеш имати употребљене наставке за инструментал –
ом и –им, као и присвојне придеве са наставцима –ов и –ев.

ГУБЉЕЊЕ СУГЛАСНИКА

Обрати пажњу на састав подвучених речи у 
следећим реченицама:

Био је радостан, јер су му задаци били тачни. 

Радосно је било његово лице.

Био је то частан пораз.

Дочекали су нас раширених руку.

Издвоји подвучене речи:

Од придева у мушком рода - придев женског рода 
је

радостан       -         радостна   -             радосна

номинатив множине

задатак         - задатци  -   задаци 

ц је сливени сугласник или африкат од тс-ц

задат(тс)и –    задаци

частан – частно – часно

раз + ширити –      разширити –     расширити-     рашширити -     раширити 

једначење по    једначење по

звучности           месту творбе

пет + десет – петдесет – педдесет – педесет

Упамти!
Губљење сугласника је промена која је заснована на упрошћавању сугласничких 
група тако што се један сугласник из те групе губи.
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То се дешава у три случаја:

а) један удвојени сугласник, или два сугласника од којих је први по реду добијен 
једначењем по звучности или по месту изговора и исти је као и други, онда се своде на 
један ( један се губи). Тако се изговарају и пишу. Нпр.:

од + делити – одделити – оделити

рус + ски – русски – руски

без + закон +  -је  беззаконје  беззакоње  безакоње

из + ситнити  изситнити  исситнити  иситнити

б) сугласници т и д губе се испред сугласника ц, ч, џ, ћ, ђ због тога што су делимично 
садржани у њиховом изговору. Нпр..:

приповетка   приповетци    приповеци

инат + џија  инатџија  инадџија   инаџија  итд.

в) т се губи у групама које би се тешко изговориле: стн, стљ, штн, стк, стл.

Нпр.: придев изведен од именице  позориште гласи – позоришни ( а не позориштни); 
болест   болестљив  болесљив  болешљив.

 Дозвољено је одступање од овог правила у два случаја:

1. У суперлативу придева који почињу сугласником ј , када се пише удвојено:

нај + јачи → најјачи, 

  нај + јаснији → најјаснији, 

  нај+ једноставнији → најједноставнији 

2. У сложеницама у којима сваки део сложенице треба, ради јасноће, да сачува своје 
значење. Нпр.: ваннаставни, преддржавни (период), поддијалект, суперревизија, 
противвредност итд.

Задатак:

а) Од основних облика именица напиши номинатив множине: предак, добитак, изузетак, 
метак, погодак...

б) Како гласе облици женског и средњег рода једнине придева: свестан, жалостан, 
болестан, мастан.

в) Дао сам позивницу своме оцу. 

Покушај да објасниш како је од именице отац  настао облик именице оцу?
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АКЦЕНАТ

Понови!

Следеће речи подели на слогове:

- дан, сат, друг, глас, цвет; 

- рука, глава, зима, школа, песма; 

- доброта, јабука, банана, планина; 

- учитељица, висибаба, љубичица. 

� Шта је то слог? 

� Колико слогова имају речи у првом реду? 

� Колико слогова имају речи у другом реду? 

� По колико слогова имају речи у трећем и четвртом реду? 

� Шта мора да има сваки слог? 

� Који су гласови носиоци слога? 

Упамти

Самогласници су носиоци слога. Према броју слогова речи могу бити: једносложне, 
двосложне, тросложне и вишесложне.

Изговарај гласно речи:  ру-ка, зи-ма, шко-ла

ја-бу-ка, Бе-о-град, до-бро-та...

� Обрати пажњу на слог који се изговара најјачим гласом. 

� Шта закључујеш? 

� У свакој речи по један слог се посебно наглашава. Да није тог наглашавања, изговор би 
био једноличан, без изражајности  и нефункционалан. 

Упамти

Посебно гласовно истицање једног слога у речи назива се акценат или нагласак.

еду? 
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ДУЖИНА И ИНТОНАЦИЈА

1. Дужина

Изговарај ове једносложне речи:

а) зид, зуб, сат, дан, син... 

б) сир, лав, џеп, прст, хлеб ... 

� Речи у реду а) имају један слог који се изговара дуго - дуги слог. 

�  Речи у колони б) имају један слог који се изговара кратко - кратак слог.

И двосложне и вишесложне речи могу имати дуге и кратке слогове у своме саставу.

а) ру-ка, гла-ва    - први је дуг, а друг кратак; 

б) ку-ћа, шко-ла    - оба су кратка; школа и са дугим (дублет);

в) го-луб, об-лак   - први слог је кратак, а други је дуг.

Упамти

У нашем језику самогласници  (акцентовани и неакцентовани)  могу се изговарати дуго 
и кратко. Дужина изговора зависи од речи у којој је самогласник употребљен.

Провери на следећим примерима:

дуго: кратко:

зец коњ
вук миш
мајка голуб
друг песма

2. Интонација силазна и узлазна   (Интонација значи повисивање и снижавање гласа).

Одговори!

� Које тонове разликујемо?

- Разликујемо двојаке тонове: тонове код којих се глас диже (пење) и тонове код којих се 
глас спушта (пада).

Изговори речи:

мај - ка зи - ма
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Код прве речи глас се спушта, а код речи зима глас се диже.

По том спуштању и дизању гласа разликује се изговор дугих наглашених самогласника 
(слогова). Једни имају силазну, а други узлазну интонацију.

Упамти

У нашем језику постоје два дуга акцента: дугосилазни и дугоузлазни. 
Знаци за обележавање су:

  дугосилазни  ^    дугоузлазни  /
         акценат     акценат

Треба да знаш да постоје још два кратка акцента о којима ћеш учити у следећем разреду.

Задатак за самостални рад

Изговарај следеће именице да би осетио интонацију дугих акцената:

град                  време
дан ручак
мир дете
друг врба
ђак питање
мајстор народ
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М О Р Ф О Л О Г И Ј А

(део науке о језику који проучава облике речи)

Обнови!

У одломку из приповетке „Јаблан” Петра Кочића пронађи: именице, придеве и глаголе!

Дубока страховита тишина. Влажна свјежина шири се кроз ноћ. Млад вјетар подухива 
преко кућа, што се у полукружном непрекидном низу протежу испред планине. Кровови, 
обрасли маховином, једва се распознају према мјесечини од зелених шљивика кроз које 
стрше. Само се гдјегде бјеласка нов кров. Село спава мирно, као једро, здраво и осорно 
планинче када га мати подоји и уљуља.

Именице:

- тишина

- ноћ

- вјетар

- планине

- кровови

- шљивика

- село

- кућа

-маховином

- месечина

- шљивик

- кроз

- планине

- мати

Придеви: 

- дубока

- страховита

- влажна

- млад

- полукружном

- непрекидном

- зелених

- нов

- једро

- здраво

- осорно

Глаголи: 

- шири се

- подухива

- распознају се

- спава

- подоји

- уљуља

- протежу

- обрасли

- бјеласка

Шта су то именице? Шта су придеви? Шта значе глаголи?

Поред издвојених речи које се још речи срећу у овом одломку? Колико врста речи има у 
српском језику? Наброј их!
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Упамти

Речи у српском језику се деле на врсте, у зависности од свог значења, службе у 
реченици и облика које у тој служби имају. Има десет врста речи и то:

1. именице                       6. прилози

2. придеви                       7. предлози

3. заменице                       8. везници

4. бројеви                       9. узвици

5. глаголи                     10. речце (партикуле).

Такође постоје три врсте промене речи:

а) деклинација 

б) конјугација 

в) поређење

Прва група речи: именице, придеви, заменице, бројеви (један, два, три и четири) мењају 
своје облике у реченици. То су променљиве речи и зову се именске речи.

Именске речи мењају свој облик у зависности од својих обличких категорија рода 
(мушког, женског и средњег), броја (једнина и множина) и падежа.

а) Промена именица, заменица, придева и неких бројева по падежима у једнини и 
множини назива се деклинација.

            Глаголи припадају групи променљивих речи чије се обличке особине заснивају 
на граматичким категоријама: глаголском облику, лицу, броју, стању у коме се налази и 
потврдности или одричности.

б) Промена глагола назива се коњугација.

Речи из текста: кроз, преко, испред, према, гдје, горе, од, као, и, када припадају групи 
непроменљивих речи.

в) Поређење ( компарацију) имају описни придеви и неки прилози.

Непроменљиве речи су: прилози, предлози, везници, узвици и речце. Оне не мењају 
свој облик већ увек остају исте.

НАПОМЕНА:  

1. Основни бројеви од пет па навише (једино ако нису сложени, Нпр.: двадесет један, као 
и бројне именице: стотина, хиљада) јесу непроменљиве речи.

2. Неки прилози имају поређење (компарацију). Нпр.: Лепо дете лепо пише. Постоје и 
облици: лепше и најлепше пише.

Задатак за самостални рад:

Подвуци променљиве прилоге у следећем низу: много, десно, близу, ујутру, 
паметно, још.
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променљиве            речи           непроменљиве

именице        предлози

заменице           бројеви     везници

придеви           прилози     узвици

глаголи        речце

ИМЕНИЦЕ
Подела именица по значењу

Пажљиво прочитај одломак из приповетке „Аска и вук” Иве Андрића.

Ово се десило у овчијем свету на Стрмим Ливадама. Кад је Аја, крупна овца тешког 
руна и округлих очију, ојагњила своје прво јагње, оно је изгледало као и сва остала 
новорођенчад: шака влажне вуне која почиње да кмечи. Било је женско. И било је 
сироче, јер је Аја управо тих дана изгубила мужа кога је много волела. То дете мајка је 
назвала Аска, налазећи да је то врло пристало име за будућу овцу лепотицу.

� Пронађи све именице! 

� Шта су то именице? 

� Какве су по своме значењу именице: Стрме Ливаде, Аја, Аска, овца, јагње, 
новорођенчад, дете, мајка, вуна? 

Упамти:

Према свом значењу, а то значи према особинама онога што се њима именује, 
именице се деле на:

1. Властите именице означавају посебна имена:

а) имена људи: Милан, Богдан, Јован, Бојана, Невена; 

б) имена животиња: Јаблан, Аска, Рудоња, Шарац; 

в) имена географских појмова - имена земаља, градова, река, планина: Србија,            
Македонија, Скопље, Куманово, Пчиња, Вардар, Козјак, Шар - планина; 

г) имена небеских тела: Земља, Сунце, Месец, Марс, Венера. 

Ове именице имају само једнину и пишу се великим почетним словом.
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2. Заједничке именице су оне које означавају бића, предмете и појаве са заједничким 
особинама: овца, јагње, мајка, отац, река, планина, књига.

По правилу ове именице имају оба граматичка броја: једнину и множину: (ученик - 
ученици, школа - школе, човек - људи; село - села итд.)

3.  Збирне именице су оне именице које означавају више бића и предмета исте врсте 
узетих скупа, у неодређеном збиру: лишће, цвеће, деца, камење. 

Њихова најважнија особина је у томе што се обликом једнине означава множина. 

4.  Градивне именице су оне именице које истим обликом означавају сваку, најмању или 
највећу, количину неке материје: вода, млеко, вино, злато, снег, песак, камен. 

И њихова најважнија особина је да обликом једнине означавају сваку количину материје. 

5. Апстрактне именице означавају неопипљиве, замишљене апстрактне појмове: 

а) осећања: љубав, срећа, радост, туга, бол; 

б) особине: лепота, младост, свежина, брзина; 

6. Глаголске именице означавају радњу или стање: писање, певање, играње, вожња, 
сеоба итд.



40  

ПРИРОДНИ И ГРАМАТИЧКИ РОД

КОД ИМЕНИЦА

   Да се присетимо. Шта још разликујемо код именица?

Разликујемо граматичку категорију рода која је изражена разликама полова бића у 
природи.

           Постоје два рода:

а) природни род, и

б) граматички род.

Природни род – мушки и женски одређен је на основу пола и имају га именице које 
означавају  бића.

Мушки род имају именице које означавају бића мушког пола. (дечак, младић, отац, син, 
брат, вук, лав...).

Женски род имају именице које означавају бића женског пола (девојка, жена, мајка, 
сестра, вучица, лавица...).

Именице које означавају млада бића код којих пол још није важан (дете, маче, теле, 
чедо...) јесу “природног” средњег рода. 

Род који се одређује на основу деклинације именице назива се граматички род.

Имају га све именице.

 Код већине именица природни и граматички род се поклапају. Тако именица 
дечак је и природног и граматичког мушког рода, девојка је природног и граматичког 
женског рода, а именица дете природног и граматичког средњег рода.

 Постоје именице код којих се природни и  граматички род не поклапају. Тако 
именице: слуга, судија, тата, Никола – су природног мушког рода, а граматичког женског 
рода и мењају се као именице женског рода.

 Код именица које означавају нешто неживо, онда се граматички род препознаје 
по облику показне заменице која стоји уз њу:   тај брод,   та књига,   то име. 

 Граматичка категорија броја именица изражена је наставцима који означавају 
разликовање јединке према више јединки појмова које означавају

 Дакле, разликују се два граматичка броја:

а)  једнина: ученик, ученица, поље...

б) множина: ученици, ученице, поља...

 Постоје именице које имају само једнину (властите именице - Богдан, Јован, 
Милан, Бојана, Невена...) и именице које имају само множину (панталоне, маказе, леђа, 
прса).    
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БРОЈ КОД ИМЕНИЦА

Прочитај следеће реченице и размисли!

Књига је на столу, а књиге су на  полици.

Ученик је у учионици, а ученици на игралишту.

Милан, Богдан и Јован су браћа.

Јабука је моје омиљено воће, па сам купио килограм јабука.

Које облике имају истакнуте именице?

Упамти!

Именске речи, именице, заменице, придеви и неки бројеви имају облике за једнину 
и множину.

Једнина = singular (латинска реч)

Једнина је облик именице који значи једно биће или један предмет.

Нпр. : а) ученик, ученица, човек, дете, жена, славуј, голуб...

Задатак за самостални рад 

Један ученик и једна ученица иду улицом.

Књига и лопта су моја омиљена разонода.

Јован и Невена су брат и сестра.

Болдоване речи означавају имена одређених бића (ученик, ученица) и предмета (књига, 
лопта).

� Коме роду припадају ове именице? 

� Оно што већ знаш то је да именице имају три рода: мушки, женски и средњи. 

Упамти

Род код именица може бити: природни и граматички.

Природни род имају именице које означавају бића. Нпр. човек, жена, дечак, ученик, 
ученица, старац, младић...

Граматички род се одређује на основу деклинације именице. 

Нпр.:   књига, школа, клупа, лопта, сто, сточић, нож, тањир, дугме, село, море...
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б) књига, клупа, школа, перо, писмо, град, село...

Властите именице имају само једнину.

Нпр. : Милан, Богдан, Јован, Бојана, Невена, Јелена... (лична имена)

Београд, Скопље, Куманово, Охрид, Бања Лука, Козјак, Вардар... (географска имена)

Именице које се употребљавају само у једнини назива се сингуларија тантум.

Има и изузетака.

Када више појединачних појмова имају исто име онда се може употребити облик 
множине.

Нпр. : Мораве, Јужна и Западна, се састају кој Сталаћа и стварају Велику Мораву.

Нису сви Милоши као Милош Обилић.

Неке  властите именице имају само множину.

Нпр. : Кавадарци, Карловци, Вреоци, Врњци итд.

МНОЖИНА КОД ИМЕНИЦА

Множина = plural (латинска реч)

Множина је граматичка категорија која означава више бића, предмета и појава.

Нпр. : а) ученици, ученице, девојке, момци, славуји, голубови...

 б) књиге, клупе, школе, писма, пера, градови, села...

Множина може бити кратка и дуга.

Кратка множина је када се основа не продужава (проширује).

Нпр. :  ђак – ђаци, нокат – нокти, јад – јади, село – села 

Дуга множинакод именица од једног или два слога је она код којих се основа 
проширује (продужује) са: -ов или –ев, а код неких и са –ес.

Нпр. : а) сто – столови

 б) број – бројеви

 в) чудо – чудеса, небо – небеса, тело – телеса

Неке именице могу имати и кратку и дугу множину – дублетни облици множине. 

Нпр. : час – часи – часови, вук – вуци – вукови, нож – ножи – ножеви

  сат – сати – сатови, пут – пути – путеви...
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брат ________;             човек _________; 

дечак _________;

пас   ________;    

знак _________;

зец _________; 

 Дублет-и – француска реч и значи речи истог корена, истоветне по значењу, а 
врло мало различите по склопу. Нпр. : мува – муха

 Краћи облици множине без проширења основе употребљавају се у поезији и 
нису уобичајени у свакодневном животу.  Називају се поетизми.

Нпр. : врт – врти, „гробље ј’ врти и долине...“ Ј.Ј. Змај

  пут – пути, отац – оци, ветар – ветри...

 Неке заједничке именице имају само множину. Такве речи које имају само 
облик множине зове се плуралија тантум.

Нпр. :  врата, маказе, панталоне, груди, прса, кола, клешта, гусле... итд

 Заједничке именице као што су: дете, брат, одојче... немају облике множине, па 
се као облици множине употребљавају збирне именице: деца, браћа, одојчад...

 Поред наведених множина среће се и краљевска множина именица.

 Нпр. Ми, краљевско и царство височанство...

 Задатак за самостални рад

 Напиши множину од именице које означавају:

а) припаднике народа:

 Србин   _______________  Грк _____________
 Македонац _______________  Рус _____________
 Бугарин _______________  Румун _____________
 Словен _______________  Влах _____________

б) припаднике неких градова:

 Београђанин _______________  Кумановчанин   __________________
 Новосађанин _______________  Охриђанин     __________________
 Бањалучанин _______________  Велешанин     __________________

в) Напиши множину од следећих именица:
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ДЕКЛИНАЦИЈА ИМЕНИЦА

1. Рука руку мије, а образ обадвије. 

2. Камен из руке, а реч из уста. 

3. Рука руци суди. 

4. Свашта му се за руку прилепи. 

5. Моја руко, зелена јабуко. 

6. Једном руком даје, а двема узима. 

7. Боље је врабац у руци, него голуб на грани. 

� Која се именица понавља у свим овим народним пословицама? Именица рука има 
различите облике. 

� Да ли је именица рука променила своја стварно значење? 

� Њено стварно значење није промењено, јер се ради о делу човековог тела. 

� Зашто се, онда, мењао облик именице рука? 

� У свим овим реченицама именица рука мења своју функцију, врши другачију службу. 
У првој реченици рука се именује и врши функцију субјекта. У другој руке одакле се 
нешто одваја, потиче. У трећој руци коме се суди. У четвртој реченици руку означава 
предмет (објекат) на коме се врши радња. Обликом руко се дозива, обраћа. У шестој 
реченици обликом руком исказује се средство којим се врши радња, а обликом у руци 
исказује се место где се врши радња.

Упамти

Различити облици (видови) значења једне исте именице у реченици зову се падежи.

Ти различити облици значења именица долазе са њиховом службом у реченици.

Падежа има седам у једнини и седам у множини. Ево примера:

Руке моје брашно сеју, капица на глави.

Ако хоћеш некога да упознаш, дај му власт у руке.

Лако је туђим рукама за врело гвожђе ухватити. У туђим рукама  комад већи.

Сви падежи имају своје називе и питања којима се открива њихова функција.














































































































































































































































































































